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The latest LED trials with tomatoes at the GreenQ Improvement Centre have given rise to a yield of no less than 100 kg per 

m2. This was achieved with the help of intensive light from Philips GreenPower toplighting and interlighting. The 

combination of a thick Rockwool growing slab and a sophisticated irrigation strategy had a favorable effect on the taste of 

the tomatoes during certain periods. 

Последние испытания GreenQ Improvement Centre со светодиодами на помидорах привели к выходу не менее 100 кг 

на м
2
. Это было достигнуто с помощью интенсивного верхнего света от Philips GreenPower и межрядной 

досветки. Сочетание плит для растений Rockwool и сложной стратегии орошения оказали благоприятное 

влияние на вкус томатов в определенные периоды. 

 

  

In this research with the large vine tomato variety Komeet, a combination of 104 µmol/m2.s of toplighting and 

two rows of interlighting − each delivering 53 mmol/m2.s − was installed, which together delivered a light 

intensity of 210 µmol/m2.s. Cultivation commenced in week 41. The grafted and topped plants showed good 

generative growth right from the start of cultivation. After setting out with 2.8 heads per m2, extra stems were 

kept in weeks 44, 49 and 1, taking the final spacing to 4.2 heads per m2. The trial was finally concluded in week 

39, which meant the total cultivation period was 50 weeks. 

В этом исследовании с гроздями сорта томата Komeet применялась комбинация верхнего света с 

плотностью излучения 104 µmol/m2.s и двусторонней межрядной досветки 53 mmol/m2.s  с каждой 

стороны – итого 210 mmol/m2.s. Культивирование началось в 41 неделю. Привитые и увенчанные 

растения показали хороший генеративный рост с самого начала культивирования. Количество стеблей 

увеличилось с 2.8 до 4.2 на м2 (на 44, 49 и 1 неделях). Испытания закончились на 39 неделе, период 

культивирования продлился 50 недель. 

  



Long lighting period 
Длительный период освещения 

  

Both the toplighting and the interlighting were used right from the start of cultivation. Up until 1 May the 

toplighting was only not used after an expected total radiation of 1,750 joules, and after this date the toplighting 

ceased to be used at 1,250 Joules. The interlighting modules were used for a few hours every morning 

throughout the summer, except on very hot days. This is in contrast to companies using conventional lighting, 

which have to stop much sooner because they would otherwise be hampered by the heat of radiation from the 

HPS lamps. 

И верхний свет и межрядная досветка использовались с самого начала культивирования. До 1 мая 
верхний свет использовался до момента достижения полного излучения уровня 1,750 Джоулей (1 
Джоуль = 1Ватт х 1сек), а после этой даты до уровня 1,250 Джоулей. Межрядная досветка 
использовалась в течении нескольких часов каждое утро в течении всего лета, за исключением 
очень жарких дней. Это в отличии от компаний, использующих обычное освещение, которые 
вынуждены выключение досветки гораздо раньше из-за проблем с тепловыделением, создаваемых 
НЛВД. 

 

  

Less watering 
Меньшее водопотребление 

  

The LED trial at the GreenQ Improvement Centre was combined with various watering strategies in order to 

reduce the total amount of water given to the plants and, in so doing, to reduce plant transpiration. This is 

because less transpiration leads to substantial energy savings. It is for this reason that in the trial department 

10-cm thick growing slabs were used in combination with 2- and 3-liter drippers. The trial area with 2-liter 

drippers received a higher EC than the trial area with 3-liter drippers. This also gave rise to differences in yield 

at the end of the cultivation period, i.e. 97.1 kg per m2 and 100.6 kg per m2 respectively. In the winter six 

months the tomatoes grown with the highest EC were the sweetest. The quality of the fruits was very good. 



Испытания GreenQ Improvement Centre со светодиодами комбинировались с различными стратегиями 

полива с целью снижения потребления растениями воды, для снижения транспирации растений. 

Снижение транспирации приводит к значительной экономии энергии. Именно по этой причине 

использовались плиты толщиной 10 см в сочетании с 2- и 3-литровыми капельницами. Площадь с 2-х 

литровыми капельницами получила высшее ЕС по сравнению с площадью с 3-х литровыми капельницами. 

Это также привело к различию в выходе продукта (97,1 кг/м2 и 100,6 кг/м2 соответственно). В зимние 

шесть месяцев помидоры выросли с самым высоким ЕС, были слаще. Качество фруктов было очень 

хорошим. 

 

  

In control 
Под контролем 

  

The good quality of the fruits was partly thanks to the use of toplighting and interlighting, which led to a better 

distribution of light over the entire crop, enabling every leaf on the plant to help produce the maximum yield. 

Piet Hein van Baar, a plant specialist in high-wire crops and former greenhouse manager at GreenQ 

Improvement Centre, explained it as follows: “Compared with conventional lighting based on HPS lamps, as a 

grower you are in control. HPS generates a lot of heat in the greenhouse, which you ultimately have to get rid 

of via the air vents. When you open the air vents the valuable CO2 escapes from the greenhouse. With LEDs the 

air vents stay closed more. What's more, the leaf remains in much better condition.” 

Хорошее качество плодов получено отчасти благодаря сочетанию верхнего света с межрядной досветкой. 

Было достигнуто лучшее распределение света по всей площади культуры. Piet Hein van Baar, специалист 

по подвеске культур и бывший менеджер GreenQ Improvement Centre, объяснил это следующим образом. 

НЛВД генерируют большое количество избыточного тепла. Чтобы избавится от него вы вынуждены 

держать вентиляционные отверстия длительное время, из-за чего происходит утечка СО2 из теплицы. 

Светодиоды позволяют держать вентиляционные отверстия закрытыми дольше. Более того, лист остается 

в гораздо лучшем состоянии. 



 

  

Sharing knowledge 
Обмен знаниями 

  

The trial was commenced at the initiative of Philips, together with GreenQ, Koppert Biological Systems, 

Monsanto, Grodan and Stargrow Consultancy. The objective was to achieve maximum yield and to gain a 

greater understanding of cultivation under LED lighting. The various participants wanted to strengthen their 

position by sharing knowledge with one another. 

Исследования были начаты по инициативе Philips, совместно с GreenQ, Koppert Biological Systems, 

Monsanto, Grodan и Stargrow Consultancy. Целью было достижение максимального выхода продукции и 

получение более глубокого понимания выращивания под светодиодным освещением. Участники хотели 

укрепить свои позиции посредством обмена информацией друг с другом. 

 

Piet Hein van Baar says the latest lighting strategy based on Philips GreenPower toplighting and interlighting 

looks extremely promising. Complicated trials like this one show that cultivation really is an advanced science. 

There is no doubt in his mind that LEDs play an important role in the cultivation of tomatoes under artificial 

lighting. Or, as he puts it: “To LED or not to LED, that’s no question.” 

Piet Hein van Baar сказал, что стратегия освещения на основе верхнего освещения в сочетании с 

межрядной досветкой выглядит весьма перспективно. Сложные испытания такого культивирования 

являются действительно передовой наукой. Нет никаких сомнений, что светодиоды играют важную роль 

в выращивании томатов при искусственном освещении. Или, как он выразился: «LED или не LED, это не 

вопрос». 

  

Philips Horticulture LED Solutions 
  

Royal Philips, the global leader in lighting products and technology for more than 100 years, has been at the 

forefront of innovative LED technology for a wide range of consumer and commercial applications. As part of the 



company’s leadership in horticulture LED, Philips continues to significantly invest in LED research and collaborate 

externally with higher education facilities and research institutes. This emphasis on research as well as ongoing 

expansion of the Horticulture Partner network demonstrates Philips commitment to continue leading the 

horticulture industry as the innovative LED solutions Partner. 
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